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ایران در محاصره کریدورهای تورانی
ادامه از صفحه 1

 همچنین، در دیدار علی اف از اســام آباد، دو کشور توافق کردند که یک بسته 
مشــترک ســرمایه گذاری به ارزش ۲ میلیارد دلار برای تأمین مالی پروژه های 

تجاری مشترک راه اندازی کنند.
در کنــار این مســائل اقتصادی، همکاری هــای نظامی نیز بخــش مهمی از 
همکاری های ســه جانبه را تشــکیل می دهند. در این نشســت ها، کشورهای 
ســه جانبه بر اهمیت برگزاری تمرینات نظامی مشــترک و تقویت قابلیت های 
دفاعی تأکید کردند و همچنین، امکان تولید تسلیحات مشترک را مورد بحث 

قرار دادند.
اما درباره روابط دوجانبه میان ترکیه و پاکستان باید گفت که دو کشور از زمان 
به قدرت رســیدن رجب طیب اردوغان در سال ۲۰۰۲ میادی روابط دوجانبه 
خود را تقویت کرده اند. آقای اردوغان با تأکید بر نقش ترکیه در جهان اســام، 
به تقویت همکاری های اقتصادی و نظامی با پاکســتان پرداخته است. از جمله 
این همکاری ها می توان به حمایت پاکستان از عملیات های نظامی ترکیه علیه 
گروه های کرد، آموزش های نظامی مشــترک و تولید کشتی های جنگی اشاره 
کرد. عاوه بر این، در حوادث طبیعی مانند سیاب های پاکستان در سال ۲۰۲۲ 
و زلزله های ترکیه در ســال ۲۰۲۳ میادی، دو کشــور به طور مؤثر از یکدیگر 
حمایت کرده اند. روابط فرهنگی نیز با پخش سریال های ترکیه ای در پاکستان 
و تقویت تعامات اجتماعی میان دو ملت تقویت شده که این امر افزایش نفوذ 
فرهنگی ترکیه در پاکســتان را باعث شده است. رسیدن به پاکستان و تکمیل 
محاصره ایران نیز همکاری با ترکمنستان و افغانستان را می طلبد. در ماه مه سال 
۲۰۲۳ میادی، رئیس جمهوری ترکمنستان، سردار بردی محمداف، در کنفرانس 
منطقه ای در عشق آباد بر اهمیت بالای دالان ترانزیتی لاپیس لازولی تأکید کرد. 
این کریدور، که در حال توســعه است و شامل مسیرهای حمل ونقل زمینی و 
اتصال های دریایی از طریق دریای کاســپین به جمهوری آذربایجان اســت، از 
افغانســتان شروع می شود و پس از عبور از ترکمنستان و جمهوری آذربایجان، 
کالاها به گرجستان، ترکیه و احتمالا اروپا منتقل می شوند. هدف اصلی این طرح 
توسعه صادرات، گسترش فرصت های اقتصادی و بهبود زیرساخت های حمل ونقل 
برای کشــورهای درگیر است. این طرح با سرمایه گذاری اولیه ۲ میلیارد دلار از 
ســال ۲۰۱۸ آغاز شده و براســاس برخی پیش بینی ها قرار است ۸۰ درصد از 
کالاهایی که از آســیای جنوبی به اروپا منتقل می شــوند را جابه جا کند. دالان 
لاپیس لازولی همچنین به عنوان یک مســیر ترانزیتی مهم برای کشــورهای 
آسیای مرکزی و جنوب آســیا، به ویژه افغانستان، در نظر گرفته می شود. این 
طرح عاوه بر ایجــاد فرصت های اقتصادی، به بهبود روابط منطقه ای و تقویت 
همکاری ها در حوزه حمل ونقل کمک می کند. کشــورهای مشارکت کننده، از 
جمله ترکمنســتان، جمهوری آذربایجان و افغانستان، با توجه به شرایط جدید 
سیاسی و اقتصادی در افغانستان پس از تسلط طالبان، همکاری های خود را در 
زمینه های زیرساختی و کنترلی تقویت کرده اند. این مسیر ترانزیتی به طور ویژه 
به عنوان یک گزینه جایگزین برای مسیرهای موجود، از جمله کریدور میانه، با 
توجه به تحریم ها علیه روســیه و جنگ در اوکراین اهمیت بیشتری پیدا کرده 
است. همچنین، با گسترش این کریدور به پاکستان و هند، فرصت های اقتصادی 

و امنیتی جدیدی برای کشورهای درگیر فراهم خواهد شد.
عاوه بر این، در ســپتامبر ســال ۲۰۲۴ میادی، بخشی از پروژه خط لوله گاز 
ترکمنستان – افغانستان – پاکســتان – هند )TAPI( در مرز ترکمنستان و 
افغانســتان افتتاح شــد. این خط لوله به دنبال تغییر شکل دادن به چشم انداز 
انرژی در آسیای مرکزی و جنوبی است، اگرچه باید اشاره کرد که با چالش های 
زیادی روبه روست. دلیل اصلی تأخیر در این طرح، بی ثباتی سیاسی در منطقه، 
وضعیت جنگی در افغانستان و تنش های فزاینده بین کابل و اسام آباد به دلیل 
فعالیت های تروریســتی در مرز مشترک این دو کشور است. درحالی که عشق 
آباد به پیشبرد آن ادامه می دهد، اما رقابت های میان دولتی و وضعیت امنیتی در 

افغانستان آینده نامشخصی برای این خط لوله به همراه دارد.
با توجه به ضعف روسیه در اثر جنگ اوکراین و تغییرات اخیر در قفقاز، باید آماده 
هرگونه احتمال در رابطه با زنگزور بود. این تحولات نه تنها برای ارمنســتان و 
روسیه بلکه برای کشورهای دیگر نظیر ایران، گرجستان و حتی چین و اتحادیه 
اروپــا اهمیت دارد، زیرا هرگونه تغییر در وضعیــت این دالان می تواند تأثیرات 
بزرگی بر سیاســت های منطقه ای و جهانی داشته باشد. از سوی دیگر، روسیه 
به دنبال باز کردن این مســیرها برای تقویت تجارت شمال – جنوب با ایران و 
تقویت نفوذ خود در جمهوری آذربایجان است که به باکو برای دور زدن تحریم ها 
و راه به خارج نیاز دارد. همچنین، ترکیه و کشورهای غربی نیز به دنبال گسترش 
تجارت شرقی – غربی و کاهش وابستگی به ایران هستند. باید در نظر داشت که 
دالان زنگزور برای ترکیه می تواند بسیار مهم باشد. عاوه بر ارتباط با روسیه، از 
این راه آنکارا خواهد توانست تا به آسیای میانه و از آنجا به چین متصل شود که 
باعث تقویت مسیری موازی با راهکار کمربند و جاده ای می شود که از کشورمان 
می گذرد. همچنین، با باز شــدن این مسیر ترکیه به دنبال تقویت هرچه بیشتر 
روابط با پاکستان از راه تقویت دالان لاپیس لازولی افغانستان خواهد بود تا بدین 

ترتیب بتواند ایران را دور زده و عما آن را تحت محاصره نفوذ خود قرار دهد.
عراق

اما بخش دیگر این حرکت در غرب کشورمان اتفاق می افتد. ترکیه به طور جدی 
در تاش است تا از راه عراق به خلیج فارس متصل شود. در سال های اخیر، عراق 
و ترکیه به دنبال بازنگری و تحکیم روابط خود در مواجهه با تغییرات ژئوپلیتیکی 
در منطقه هستند. این دو کشور با وجود چالش های تاریخی و سیاسی، به ویژه در 
زمینه مسائل مربوط به کردها و امنیت مرزی، در تاش هستند تا روابط خود را 
در حوزه های اقتصادی، امنیتی و انرژی تقویت کنند. این تقویت روابط می تواند 
به نفع هر دو کشور باشد، به ویژه در شرایطی که هر دو آن ها با تهدیدات امنیتی 
و اقتصادی از ســوی بازیگران منطقه ای و جهانی روبه رو هســتند. حتی نباید 

احتمال همکاری میان آنکارا و واشنگتن برای مقابله با نفوذ ایران را رد کرد.
یکی از نکات برجســته در این رابطه، همکاری های اقتصادی و تجاری است که 
میان بغداد و آنکارا در حال گســترش اســت. ترکیه به عنوان یکی از بزرگترین 
شرکای تجاری عراق و یک شریک کلیدی در طرح های زیرساختی این کشور، 
به ویژه در زمینه حمل و نقل و انرژی، در حال ایفای نقشی حیاتی است. در عین 
حال، عراق به  عنوان یک کشــور با منابع نفتی عظیم، اهمیت راهبردی زیادی 
برای ترکیه دارد، زیرا این کشــور می توانــد از منابع انرژی برای تقویت اقتصاد 
خــود بهره برداری کند. عاوه بر این، مســائل آب و منابع آبی به یکی دیگر از 
حوزه های حســاس در روابط دو کشور تبدیل شده است. ترکیه با کنترل منابع 
آبی در شــمال عراق، به ویژه در رودخانه هــای دجله و فرات، نقش کلیدی در 
تامین منابع آب ایفا می کند. این موضوع، به ویژه در ســال های اخیر که کمبود 
آب به یک مشــکل جدی برای عراق تبدیل شــده، افزایش تعامات دو کشور 
در زمینه مدیریت منابع آبی را موجب شــده اســت. بزرگترین پروژه زیربنایی 
تاریخ عراق، بندر بزرگ فاو در خلیج فارس که به منظور حل چالش های حمل 
و نقل و تجاری طراحی شــده اســت را هم باید در داخل این تصویر نگاه کرد. 
جاده توسعه، این بندر را به مرز ترکیه متصل می کند و سپس به اروپا می رسد 
که همچنین باعث کنار رفتن طــرح دالان اقتصادی هند – خاورمیانه – اروپا 
)IMEC( خواهد شــد که قصد داشت تا عادی سازی میان عربستان سعودی 
و رژیم صهیونیستی را تقویت بخشد. هدف طرح جاده توسعه ایجاد یک دالان 
جاده ای و ریلی پیوسته بین بصره و لندن است که پیش بینی می شود مرحله اول 
آن تا سال ۲۰۲۸ به اتمام برسد. اگرچه هزینه پروژه ۱۷ میلیارد دلار اعام شده، 
اما به احتمال زیاد بیش از ۲۴ میلیارد دلار خواهد بود. سرمایه گذاری اخیر لندن 
در عراق به مبلــغ ۱۵ میلیارد دلار و همچنین احتمال افزایش هرچه بیش تر 
نفوذ بریتانیا در غرب آسیا برای کمک به ایالات متحده را هم باید در این تصویر 
تفسیر کرد. جاده توسعه با مزایای چشمگیر خود از نظر سرعت و ظرفیت حمل 
و نقل همچنین می تواند دیگر رقبای ترکیه در دالان هند – خاورمیانه – اروپا را 
می تواند به کنار بزند. این مسیر حتی نسبت به کانال سوئز هم می تواند ۱۰ روز 
به سرعت انتقال کالا کمک کند. همچنین، از آنجا که عراق تنها کشور خارج از 
اتحادیه گمرکی اروپا در این مسیر است، مزایای اداری و کاهش هزینه ها از دیگر 
ویژگی های این پروژه اســت. در این راســتا، ترکیه و عراق به شدت به یکدیگر 
وابسته شده اند و عراق به منظور حمایت از نگرانی های امنیتی ترکیه، از جمله 
اعام گروه پ ک ک به عنوان سازمان تروریستی، اقداماتی را انجام داده است. 
این طرح همچنین انگیزه ای برای حل اختافات نفتی میان بغداد و اربیل فراهم 
مــی آورد. به دور از رفتارهای هیجانی، باید به دقت تصویر بزرگ تر در پشــت 
تحرکات ژئوپلیتیکی را زیر نظر داشــت. طرح ریزی و ارائه الگوهای جایگزین 
می تواند به افزایش نقش و نفوذ کشورمان در آسیای مرکزی، قفقاز و عراق کمک 
کند. در این زمینه، به نظر می رسد باید به دنبال طرح های جامع و ایجاد الگوهای 
همــکاری، به جای طرح های پراکنده و نقطه ای، بود که بتواند در بلند مدت از 
منافع ایران دفاع کند. همچنین، مطالعه فرصت های جدید و البته فراهم سازی 
بستر همکاری، حتی با رقبا، می تواند از تبدیل رقابت به دشمنی جلوگیری کند 

و شرایط برد – برد با هدف تامین ثبات را فراهم آورد.

یادداشت

توضیحات عضو هیات رئیسه مجلس 
 FATF دهم درباره تصویب

عضو هیات رئیســه مجلــس دهم گفت: اگر ما مســائل 
اقتصادی کشور را به مسائل سیاسی کشور گره نزنیم، کشور 
نجات پیدا می کند. منافع ملی بر هر چیزی ارجحیت دارد.

غامرضا کاتب عضو هیات رئیسه مجلس دهم، با اشاره به 
طرح مجدد FATF در مجمع تشــخیص مصلحت نظام، 
بیان کرد: مجلس دهم با ســه رویکرد موضوع FATF را 
به تصویب رســاند. اولین رویکرد مجلس دهم این بود که 
در درون کشور یک شفافیت مالی وجود داشته باشد. دنیا 
نیز به دنبال شــفافیت مالی است. با تصویب FATF این 
شفافیت مالی در درون کشور نیز شکل خواهد گرفت؛ در 
واقع کاهش فساد مالی در درون کشور را به همراه خواهد 

داشت. این خودش یک پیامد بسیار خوبی خواهد بود.
وی در گفتگو با ایسنا، اظهار کرد: رویکرد دومی که مجلس 
دهم در تصویب FATF دنبــال می کرد، رفع تحریم های 
FATF  بــود. به دنبال آن می توانیــم ارتباط بین المللی 
مالی داشــته باشیم. انتقال پول با دنیا تسهیل خواهد شد. 
هزینه جابه جایی پول در کشــور کاهش پیدا خواهد کرد. 
اکنــون ۱۰ الی ۱۵ درصد هزینه جابه جایی پول پرداخت 
می کنیم. این به نفع اقتصاد کشــور، تولیدکننده و سرمایه 
گذاران اســت. رویکرد سومی که مجلس دهم این موضوع 
را تصویب کرد این بود که اگر واقعا کشور به دنبال تحقق 
رشد اقتصادی ۸ درصد است، بدون ارتباط و تعامل تجاری 

با دنیا امکان پذیر نیست.
نماینده ادوار مجلس شــورای اسامی، تصریح کرد: یکی 
از گره هایی که باز شــدن آن می تواند به توسعه ارتباطات 
جهانی کشور بیانجامد، بحث FATF است. برخی ها نکاتی 
را در این زمینه مطرح می کنند، اما مسئله حائز اهمیت این 
بوده که ما منافع ملی و منافع مردم خود را نباید به منافع 
جزئی گره بزنیم. به عنوان مثال مگر می شود ما قصد داشته 
باشیم که در مسابقات فیفا شرکت کرده اما قوانین فیفا را 
قبول نداشته باشیم. اگر قبول نداشته باشیم نمی توانیم در 

مسابقات جام جهانی شرکت کنیم.
وی تاکید کرد: این یک امر طبیعی اســت که ما باید برای 
ارتبــاط مالی با دنیا موضوع FATF را بپذیریم. باتوجه به 
نظر حضرت آقا که با بررســی مجدد این موضوع موافقت 
کردند و نظر دولت نیز تصویب این لایحه است، مجلس نیز 
در زمان خود این موضوع را تصویب کرد، امیدوار هســتیم 
برای رونق ارتباطات پولی و شفافیت مالی به تصویب مجمع 
تشخیص مصلحت برسد. اگر ما مسائل اقتصادی کشور را به 
مسائل سیاسی کشور گره نزنیم، کشور نجات پیدا می کند. 
منافع ملی بر هر چیزی ارجحیت دارد. همه عقای کشور 

باید به منافع ملی نگاه کنند.

انتقاد زیدآبادی از سخنان اخیر 
معاون وزیر اطلاعات 

درباره مذاکرات ایران و آمریکا

فعال اصاح طلب نوشت: مذاکره و گفتگو به خودی خود 
نه کورکننده و نه شــفادهنده است. بستگی به نتیجه اش 
دارد. با این حال، خرد و تجربۀ بشــری نشان می دهد که 

همواره مذاکره بهتر از عدم مذاکره است.
احمد زیدآبادی فعال سیاســی اصاح طلــب، در کانال 
تلگرامــی خــود با انتقاد از ســخنان اخیر معــاون وزیر 
اطاعــات در خصوص مذاکرات ایران و آمریکا، نوشــت: 
»حســین صفدری معــاون وزیر اطاعات گفته اســت: 
»اکنون وقت مذاکره نیســت و در چارچوب راهبردهای 

مصوب کشور فعاً کسی بنای مذاکره ندارد.«
آقای صفدری دلیل نامناسب بودن شرایط برای مذاکره را 
چنین شرح داده است: »آمریکایی ها می خواهند بگویند، 
یا باید عقب نشــینی کنید، یا ســرنگون شوید و یا اینکه 
نسخه ای که برای اسد پیچیده شد، برای شما نیز پیچیده 

خواهد شد.«
پیــش از این اســماعیل خطیب وزیر اطاعــات نیز در 
مخالفت با مذاکره با آمریکا، اســتدلال مشــابهی مطرح 

کرده بود.
وزارت اطاعات زیرمجموعۀ دولت پزشــکیان است. حالا 
اگر قرار نیســت صدای واحدی از تمام نهادهای حاکم در 
مورد مذاکره یا عدم مذاکره با آمریکا شنیده شود، انتظار 
این است که لااقل از مجموعۀ کابینه صدای واحدی صادر 
شود. اینکه شخص رئیس جمهور و برخی از اعضای کابینه 
ســخن از ضرورت مذاکره به میان آورند و بعد مسئولان 
یــک وزارتخانه، خــاف آن را اعام کننــد، پیامی جز 
»هیچکاره« بودن رئیس جمهــور حتی در داخل کابینه، 

به دنبال ندارد.
از این گذشــته، به فرض آمریکا در هر مذاکره ای بخواهد 
همــان را بگوید که آقــای صفدری حدس زده اســت. 
مگــر بدون مذاکره نمی تواند همان پیام را به مســئولان 
جمهوری اسامی برساند؟ آیا مذاکره نکردن مانع از انتقال 

آن پیام و اقدام در جهت اجرای آن می شود؟
مذاکــره و گفتگــو به خودی خــود نه کورکننــده و نه 

شفادهنده است.
بستگی به نتیجه اش دارد.  با این حال، خرد و تجربۀ بشری 
نشان می دهد که همواره مذاکره بهتر از عدم مذاکره است؛ 
چون در حداقل صورت آن، شــفافیت ایجاد می کند و راه 

حدس و گمان های باطل را می بندد.
آقای صفدری تأکید کرده است: »هر چیزی وقت خودش 
را لازم دارد.« و مردم ســؤال می کننــد که وقت مذاکره 
با آمریکا به قصد رفع تحریم اقتصادی کشــور، پس کی 
فرا می رســد؟ از ســال ۱۳۷۱ که این بحــث در دولت 
مرحوم هاشمی رفسنجانی مطرح شد تا این لحظه که ۳۲ 
ســال از آن تاریخ می گذرد، هر گاه هــر دولتی به لزوم 
مذاکره با آمریکا اشــاره کرده اســت، عده ای زمان آن را 

»نامناسب« دانسته اند؟ 
پرسش این است که زمان مناسب دقیقاً چه زمانی است 

که فرا نمی رسد؟
در واقع هر چه زمان گذشته، مواضع آمریکا هم سخت تر 
شــده است و چه بسا در مذاکرات احتمالی، دولت ترامپ 
مشــابه همان چیزهایی را مطرح کند که آقای صفدری 

گفته است! 
خب این به چه معناســت؟ جز اینکه زمان به سود ایران 
نبوده و شــرایط اقتصادی کشــور روز به روز بدتر شده 
اســت؟ آیا کســی نباید در مورد روندی که به این نقطه 

رسیده، پاسخگو باشد؟

مجلس

سوشیال

علی  سید  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
نهادهای  مسئولان  نشست  در  خمینی 
جمهوری اســلامی در کشور عراق که 
به مناســبت چهل و ششمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اســلامی در بیت امام 
برگزار شد،  اشــرف  نجف  در  خمینی 
تعبیری می توان  از هر  بیش  بیان کرد: 
انقلاب اسلامی ملت ایران را یک انقلاب 
فرهنگی دانســت. یعنی قبل از آنکه 
فتح  ملت  توسط  کشــور  خیابان های 
شــود، این قلوب مردم بود که متحول 

شد و تغییر کرد.
وی افــزود: تــا وقتی که قلب هــا دگرگون 
نشود و در مسیر قرار نگیرد، شما نمی توانید 
خیابان ها را فتح کنیــد. کار بزرگ امام )ره( 
هم همین بود. تاثیــر در قلوب و تحولی که 
در قلوب میلیون ها نفــر ایجاد کرد، این کار 

فرهنگی بزرگ و عمیق را رقم زد.
کرامت بزرگ امام کیمیاگری 

قلب ها بود
نوه حضرت امام)ره( ادامه داد: ما امروز وقتی 
در جامعه خودمان با وجود این همه امکانات 
فرهنگی، با انواع و اقســام مشــکات روبرو 
می شویم و نمی توانیم با جوانان امروز سخن 
گفته و آنها را قانع کنیم، تازه به اهمیت کار 

امام پی می بریم.
وی اضافه کرد: در چنین شــرایطی، باید به 
یــاد بیاوریم که زمانی،  پیــری در این دنیا 
می زیست که توانست قلب میلیون ها نفر را 
مســخّر کند. صدها هزار نفر را به راه اسام 
رهنمــون کند. صدها هزار نفــر را بی هیچ 
فشاری محجبه کند. صدها هزار جوان را به 
وادی نماز و روزه و عبادت بکشاند. اینکه یک 
فرد در خانه محقرش در نجف اشــرف باشد 
و بتواند در تمام روســتاها و شهرهای کشور 
اقدام فرهنگی خود را بگستراند و قلوب ملت 

را تسخیر کند حقیقتا کرامتی بزرگ است!
وی ادامه داد: حرکتی که این پیر ایجاد کرد 
و تغییــری که در جامعه بوجــود آورد، الی 
الان قابل لمس است. شــما ویژگی جوانان 
و نوجوانانی که در دوره انقاب زیســتند و 
رشد و نمو کردند را هنوز هم به چشم خود 

می بینید.
نوه حضرت امام )ره( ادامه داد: این چه ایده، 
چه روحیه و چه روحی بود که دمیده شد و 
میلیون ها نفر را احیا کرد؟ میلیون ها نفر را به 
عرصه آورد و حتی در محدوده مرزهای ایران 

نماند. صدور طبیعت انقــاب بود که اتفاق 
افتــاد. این روح در یــک قفس نمی گنجید. 
این فکر و ایده روز به روز مرزهای کشورهای 
مختلف را درنوردید. همه دنیای استکبار در 
مقابلش ایستادند اما تا وقتی که اصالت خود 
را داشــت و تا وقتی اصالت خود را داشــته 

باشد، گام به گام پیش رفت و خواهد رفت.
تأثیر انقاب اسامی بر جبهه ی مقاومت

وی بیــان کــرد: تاش فلســطینی ها برای 
مقاومت و حفظ سرزمین های خود از اشغال، 
پیش از انقاب هم بود اما رویه اصلی آن رویه 
ملی گرایی، ناسیونالیســم و چپ گرایی بود. 
اما هویت اســامی آن پس از پیروز  انقاب 
اسامی ایران در ۱9۷9 پر رنگ و تقویت شد. 
جهاد اســامی در سال ۱9۸۱ تاسیس شد. 
جزب الله لبنــان ۱9۸۲ و حماس در ۱9۸۷ 
تاسیس شد. اینها همه از برکات کدام حرکت 

است؟
یادگار امام )ره( یادآور شــد: اینکه اســام 
به عنوان یک عنصــر حرکت و یک عنصری 
که برای دنیای امروز سخن دارد در مواجهه 
با ظلم و اشــغال گری می تواند به عنوان یک 
عامل موثر و موثرتریــن عامل اقدام کند، از 

کجا بوجود آمد؟ اثر کدام اندیشه بود؟
وی افــزود: نمی گویــم در ســال های قبل 
گروهای اسام گرا نبودند، اما این بی انصافی 
است که بگوییم رشد امیدها و امیدبخشی به 
این گروه ها در سایه سار اسام امام و انقاب 
ایران نبود. این انقاب بود که توانست گفتمان 
خــود را به دنیا عرضه کند و طرفداران خود 
را در دنیا پیدا کند. اگر انقاب نبود، امروز نه 
از حماس خبری بود و نه از حماسه حماس!

ریشه ها و نتایج عملیات طوفان الاقصی
ســید علی خمینی سپس به تحلیل طوفان 
الاقصــی و  بررســی ریشــه ها و نتایج آن 
پردخت و  گفت: شما حادثه طوفان الاقصی 
را نمی توانید از گذشــته اش منفک کنید و 
بگویید یک حادثه بود، شروع شد و تمام شد!  
باید برای تحلیل درســت طوفان الاقصی دو 
فاکتور  »ریشه های این حرکت« و »نتایج این 
حرکت« را لحاظ کرد. اگر چشمتان را نسبت 
به این دو فاکتور ببندیــد، اصا نمی توانید 

تحلیل کنید.
وی در تحلیل اولین ریشه ی طوفان الاقصی 
گفت: مردمی را تصور کنید که زمینشــان 
غصب شده اســت، جوانانشان کشته شدند، 
خانه هایشــان ویران شده اســت، بعد نگاه 

می کنند و می بینند مسلمانانی که باید پشت 
و پناه و یاور آنها باشند، روز به روز یکی بعد 
از دیگری بــه بهانه عادی ســازی روابط با 
جنایت کاران می نشنید و سخن از تطبیع سر 
می دهند. این یکی از منشــاءها است. منشا 
خرابی های غزه نشســت و برخواست سران 
عرب با اسرائیل است. نمی توانی با قاتل من 
دست بدهی و به من بگویی زندگی با نکبت 

را برگزین.
نوه حضــرت امــام)ره( تاکید کــرد: وقتی 
به ســمت عادی ســازی رفتید، نباید توقع 
داشته باشــید که انســان آزاده که ظلم را 
هر روز می بیند؛ ســاکت بنشــیند. آنها فکر 
می کردند عادی سازی روابط صلح می آورد. 
اما وقایع نشان داد که نشست و برخواست با 
اسرائیلی ها در هر دو طرف جنگ می آفریند.

متقاعد کردن افکار عمومی جهان، دستاوردی 
بزرگ

سید علی خمینی گفت: همراه کردن افکار 
عمومــی جهان برای پذیــرش دنیای بدون 

اسرائیل مسئله کمی نیست.
وی ادامه داد: افکار عمومی باید قانع شــوند. 
مســیر تاریخ را که نگاه کنید، آنچه به نظر 
می رســد این اســت که تا قبــل از طوفان 
الاقصی اسرائیل به عنوان کشور حاکم و برنده 
و فلسطینی ها به عنوان قومی که باید هضم 
شود، لحاظ می شدند. حقی برای آنها حتی به 
عنوان کشور مستقل دوم قائل نبودند. امروز 
این گفتمان در دنیا غلبه پیدا کرده است که 
به این نحو نمی توان منطقه را مدیریت کرد و 
پرونده ی دوکشوری روی میزها آمده است! 
افکار عمومی می گوید نمی توان همه کشور 
دست کسی باشد که ۵۰ هزار نفر را می کشد 

و خم به ابرو نمی آورد!
پیش بینی آینده منطقه

نــوه ی امام خمینی گفــت: آنچه با نظر به 
صفحه ی منطقه به چشم می آید این است 
که در آینده نزدیک بنیامین نتانیاهو باید از 
منطقه ما برود. بعد دو کشــوری در منطقه 
تصویب و تا حدودی اجرا می شود. این مسئله 
شاید سال ها طول بکشد و بعد اسرائیل از بین 

خواهد رفت!
ترک خوردن تفوق گفتمانی غرب

ســید علی خمینی در ادامه سخنان خود به 
تفوق غرب بر دنیا اشــاره کرد و گفت: تفوق 
غرب در همه کشــورها دو حیطه داشــت: 
ســخت و نرم. گاهی می آمدند و می کشتند 

و تفوق می یافتند و امروزه بیشــتر گفتمان 
خود را  تبلیغ می کنند! می گویند ما حقوق 
بشر برای شما آوردیم، از انتخابات آزاد سخن 
می گوییــم، همه جا را می خواهیم درســت 
کنیم. آدمیزاد بایــد با یکدیگر حرف بزند و 
بخندد. با این گفتمان و ظاهر آراسته شان و 
به پشتوانه ی اقتصاد موفقشان می خواستند 
بر کشــورهای مختلف تفوق فرهنگی پیدا 
کننــد،  اما امــروز در بســیاری از زمینه ها 
زبانشان بسته است. ولذا می بینید که در چند 
ماه گذشته دیگر در مورد عدم رعایت حقوق 

بشر در ایران صحبت نمی کنند!!
حجت الاســام و المســلمین ســید علی 
خمینی ادامه داد: وقتی کشــوری را تشویق 
می کنید که ۵۰ هزار نفر را با بمب می کشد 
و خم به ابرو نمی آورد، افکار عمومی به شما 
اجازه نمی دهد درباره حقوق بشــر صحبت 
کنید،  زیرا شــما صاحیت اینکه از حقوق 
بشر صحبت کنید را ندارید و خنده دار است. 
وگرنه حقوق بشر جمهوری اسامی که تغییر 
نکرده است! ما قائل به حقوق بشر هستیم اما 
این خنده دار است که شما درباره حقوق بشر 

حرف بزنید.
نوه حضرت امام)ره( توضیح داد: امروز در این 
شرایط سخت و برهه دشوار، باید تاش کنیم 
رضایت مردم خودمان را حفظ کنیم. با مردم 
حرف بزنیم، آنها را قانع کنیم، مشــکات را 
صادقانه با مــردم در میان بگذاریم. راه بقای 
نظام غیر از این نیســت. حماس چرا از بین 
نرفت؟ زیرا در سرزمین غزه مردم با او همراه 
بودند. اگر مردم با شــما همراه باشند، شرق 
و غرب عالم نمی توانند شــما را از بین ببرند 
کما اینکه نبردند. ما هشت سال سخت ترین 

جنگ را تحمل کردیم و نظام از بین نرفت.
وی با اشاره به تحلیل یکی از کارشناسان عرب 
افزود: این کارشناس ایران را -و نه جمهوری 
اسامی را- به یک مرد تشبیه کرده بود که 
اگر ۱۰ دقیقه بخوابد و چشم هایش را بر هم 
بگذارد، می میرد. اگر ۱۰ دقیقه چشم ها را بر 
هم بگذاریم دشــمنان ما بیدارند. باید عامل 
موفقیــت خود را حفظ کنیــم. گفتمانمان 
استقال، آزادی، جمهوریت، و اسام باشد. ما 
باید تمام تاشمان این باشد. تا وقتی مردم را 
داریم از هیچ چیز نباید بترسیم و هیچ چیز 

نباید ما را نگران کند.
اگر روز به روز با فساد و دنیا طلبی 

مردم را از خود دور کردیم 
ضربه می خوریم

حجت الاسام و المسلمین سید علی خمینی 
ادامه داد: امام وقتی گروهی می خواستند در 
کشــور کودتا کنند، گفتند که فرض کنید 
از آســمان چند جا را هم زدید، روی زمین 
چه می خواســتید بکنید؟ تــا وقتی مردم را 
داشــته باشیم و مســئولان ما دنبال کسب 
رضایت مردم باشند، هیچ چیز ما را شکست 
نمی دهد. اگر روز به روز با فساد و دنیا طلبی 
مردم را از خود دور کردیم، ضربه می خوریم 

و عامل شکست ما همین خواهد بود.
وی افزود: امــام تحلیل کردند که همان که 
شــما را ایجاد کرد و موفق کرد، عامل بقای 

شماست.
مــا نباید از عوامل بقای خــود کوتاه بیاییم. 
روز به روز تاش کنیم تا آرمان ها: استقال، 
آزادی، جمهوریت و اسامیت را با تمام لوازم 
در جامعه پیاده کنیم و رضایت مردم را کسب 

کنیم. 
اگر رضایت مردم را کسب کردیم، بدانیم که 

شکست ناپذیر خواهیم شد.

رئیس قوه قضائیه گفــت: باید اذعان 
کنیم که در اجرای برنامه های توســعه 
توفیق زیادی نداشته ایم و دلیل اصلی 
این امر آن اســت که پیرامون مسائل 
کشور نتوانسته ایم به یک اشتراک نظر 

دست پیدا کنیم.
به گزارش ایســنا، حجت الاسام محسنی 
اژه ای، روز گذشته )دوشنبه(، طی سخنانی 
در نشست مشترک همدلی سران و معاونین 
قوای سه گانه، ضمن تبریک اعیاد شعبانیه و 
ایام  دهه فجر اظهار کرد: در ۴۶ ســال قبل 
مردم ایران اســامی با امــام خمینی )ره(  
بیعت کردند و توانســتند با کنار گذاشــتن 
اختافــات که همواره وجود دارد به پیروزی 
نائل شوند و دست بیگانگان را برای همیشه 
از کشــور کوتاه کنند. امروز نیز اعتقاد ما آن 
است که با تضارب افکار می توان بسیاری از 

مسائل را حل کرد.
رئیــس قوه قضائیه گفــت: وجود اختافات 
به  واســطه منیت ها و خواهش های نفسانی 
اســت؛ امام بزرگوار ما فرمود با وحدت کلمه 
می توانیم به پیروزی برسیم؛ امروز نیز راهبرد 

اصلی ما باید همین وحدت کلمه باشد.
محســنی اژه ای تصریح کــرد: ما در تحقق 
اصول مختلفی از قانون اساســی و بخشی از 
اســناد بالادستی توفیقات خوبی داشتیم اما 
ضروری اســت در تحقق هر چه بیشتر آن 
دســته از اصول قانون اساسی که مربوط به 
حکومت و ملت است تاش مضاعف داشته 
باشــیم. باید اذعــان کنیم کــه در اجرای 
برنامه های توســعه توفیق زیادی نداشته ایم. 
دلیــل اصلی این امر آن اســت که پیرامون 
مسائل کشور نتوانســته ایم به یک اشتراک 

نظر دست پیدا کنیم.
رئیس قوه قضائیه گفت: در اینگونه جلسات 
باید از تعارفات مرسوم بگذریم؛ با تکرار کلمه 
وفاق، »وفاق و همدلی« حاصل نمی شــود. 
اصل اساسی آن اســت که پیرامون مسائل 

کشور به یک اشتراک نظر برسیم.

محسنی اژه ای بیان داشت: ما کارگزاران نظام 
وظیفه بســیار ســنگین و خطیری در قبال 
اســام و مردم داریم؛ اگر ما کارگزاران نظام 
کاری کنیم که مردم نسبت به کارآمدی نظام 
اسامی ناامید شوند آنگاه مغبون و زیان کرده 
هستیم؛ ما مسئولیت سنگینی بر دوش داریم 
و باید کارآمدی نظام اســامی را به همگان 
اثبات کنیم. ما در برابر مردم مسئول هستیم. 
مــا در قبال همه شــهدا و شــهدای جبهه 

مقاومت مسئول هستیم.
رئیــس قوه قضائیــه اظهار کرد: مــا باید با 
حرکت جهادی بر مشکات فائق آییم: البته 
حرکت ما باید منطبق با قانون باشد؛ یکی از 
معیارهای اصلی انقابی گری احترام به قانون 
است. کسی نمی تواند بگوید آنجایی که قانون 
منطبق با منافع من اســت به آن التزام دارم 
و آنجایی که قانون منطبق با منافع و سایق 
من نیســت آن را زیر پا می گذارم! احترام به 

قانون در همه شئون واجب است.
محســنی اژه ای بیان داشــت: امروز یکی از 
اصلی ترین مسائل کشور موضوعات اقتصادی 
اســت؛ اگر نتوانیم بر مسائل اقتصادی فائق 
آییم، آنگاه در عرصه های فرهنگی و امنیتی 
نیز ممکن اســت با مشــکات و معضاتی 
مواجه شویم. تجربه بیش از ۴۰ ساله در نظام 
ما ثابت می کند که نمی توان مسائل اقتصادی 
را با تصدی گری دولت حل کرد و استفاده از 
ظرفیت های مردمی و بخش خصوصی برای 

پیشرفت اقتصاد کشور یک الزام است.
رئیس قوه قضائیه گفت: ما باید نگاه خود را به 
مقوله استفاده از ظرفیت های مردمی و جذب 
سرمایه گذاری در تولید و اقتصاد عوض کنیم. 
در مقاطعی و از نگاه برخی از ما مســئولین، 
حضور در جلســات فعــالان، کارآفرینان و 
ســرمایه گذاران اقتصادی و تولیدی و حتی 
عکس گرفتن با آنها یــک ضد ارزش تلقی 
می شــد. این در حالی است که کارآفرینی و 
تولید ثروت در جامعه، از نگاه اســامی یک 

ارزش تلقی می شود.

رئیس قــوه قضائیه گفت: یــک هنرمند در 
جامعه ما که فردی بسیار ارزشمند نیز است، 
برجسته و پر ارج و قرب می شود، اما چنین 
اتفاقی برای یک فعال اقتصادی و کارآفرین 
نمی افتد. گاهی خیلی از ما مسئولین از اینکه 
به محل تولید و فعالیت آن کارآفرین برویم و 

با او عکس بگیریم می هراسیم.
محسنی اژه ای اظهار کرد: وقتی فردی جرمی 
را مرتکب می شود ما او را طبق قانون تعقیب 
و مجازات می کنیم؛ این امری لازم است؛ اما 
با کمال تاسف بعضاً شاهد هستیم که این فرد 
محکوم از حیز انتفاع ساقط می شود و ما او را 
و جامعه را برای همیشه از ظرفیت هایی که 

دارد محروم می کنیم.
رئیس قوه قضائیه بیان داشــت: باید شرایط 
ورود مردم، ســرمایه گذاران و کارآفرینان را 
به همه بخش های اقتصادی تســهیل کنیم. 
گاهــی فردی مجــوزی را از دســتگاه های 
حکومتی می خواهد و ما بدون دلیل در کار او 
تاخیر ایجاد می کنیم و یا انتظارات باوجهی 
از او داریم؛ من باب مثال ما در قوه قضائیه به 
فردی می گوییــم اگر فان اعتراف را کند او 
را مشمول مواردی می کنیم؛ یا یک نماینده 
در مواجهــه با یک مدیر، پیشــبرد کاری را 
معطوف به اجرای موضوعی می کند؛ نباید در 
گفتن این مسائل تعارف داشته باشیم؛ باید 

این گونه معضات را در نظام حکمرانی خود 
حل کنیم.

محسنی اژه ای خاطرنشان کرد: اعتقاد دارم 
باید یک بازنگری برای تعیین صاحیت افراد 
در گزینش ها و غیره داشــته باشیم. بررسی 
صاحیت افراد برای گماردن آنها در مشاغل 
و مناصب مختلف یک امر ضروری اســت اما 
گاهی شــاخص ها و معیارهای ما به گونه ای 
اســت که همه را محروم می کنیم و در واقع 
با این کار جامعــه را از ظرفیت های مردمی 

محروم می سازیم.
مجلس با اقدامات نظارتی به دنبال 

مچ گیری نیست
رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان  نیز در این 
مراســم با بیان اینکه وحدت، باعث پیروزی 
انقاب شــد و تداوم آن نیز با حفظ وحدت 
صــورت می گیرد، عنــوان کــرد: در دولت 
ســیزدهم و در جلســه معارفه آقای اژه ای 
به عنــوان رئیس قوه قضائیــه، بر همدلی و 
همکاری ســه قوه تأکید کــردم؛ همدلی و 
همکاری باید منجر به هم افزایی شــود که 
غیر از آن ســودی نخواهد داشت. همچنین 
باید توجه کنیم که بی شک مردم باید ذی نفع 
نهایی این هم افزایی باشــند به ویژه باید به 
محرومان و مســتضعفان و آنهایی که تحت 

فشار های اقتصادی هستند، توجه شود.

سیدعلی خمینی:

راه بقای نظام غیر از حرف زدن و اقناع مردم نیست

رئیس قوه قضائیه در نشست سران و معاونین قوای سه گانه: 

در اجرای برنامه های توسعه توفیق زیادی نداشته ایم


